
چابهار در اولویت توسعه ریل

اتفاق که سالهاست در دستور کار دولتمردان بوده اما تاکنون عملیات نشده و بهدلیل تمرکز بندرها بر حمل جادهای و افزایش هزینه

تمامشده کالا، زیان این غفلت تاریخ به مصرفکننده نهای تحمیل شده است. این روزها بار دیر خبرهای تازهای از برنامهریزی

برای توسعه ریل بندرها به گوش مرسد؛ گرچه تمرکز برنامه جدید، توسعه ریل بندر شهیدرجای است اما برخ معتقدند اگر قرار است

گام در زمینه جبران عقبماندگ تاریخ بندرها از توسعه ریل برداشته شود، بندر چابهار در اولویت است.

به گزارش صمت آمار رسم نشان مدهد در حالکه سالانه در بندر شهید رجای بیش از ۸۰ میلیون تن کالا جابهجا مشود، سهم ریل

از حملونقل این بندر کمتر از ۱۰ درصد است. همچنین سهم جابهجای ریل کانتینر در این بندر حدود ۳ درصد برآورد مشود. این

مسئله علاوه بر اینه نشاندهنده جابهجای بارهای ریلپسند با حملونقل جادهای است، هشداری درباره نتای این کار در زمینه افزایش

ترافی، آلودگ هوا و تصادفهای جادهای در خود نهفته دارد.

در روزهای اخیر مدیرعامل راهآهن از امضای تفاهم ریل بین این نهاد و سازمان بنادر و دریانوردی با محوریت توسعه ریل بندر

شهیدرجای خبر داد؛ تفاهمنامهای که متواند نویدبخش سرعت گرفتن توسعه ریل در بندرها باشد.

به گزارش وزارت راه و شهرسازی، سعید رسول در این زمینه گفت: تلاش ما این است که سهم جابهجای ریل بار را در بندر

شهیدرجای افزایش دهیم، به همین منظور بین شرکت راهآهن و سازمان بنادر و دریانوردی، تفاهمنامههای امضا شده تا ظرفیت تخلیه و

بارگیری اعم از بار فله و کانتینری با استفاده از شبه ریل در این بندر افزایش یابد و بار بیشتری با قطار جابهجا شود. وی با بیان اینه

این موضوع فقط مشمول بندر شهیدرجای نمشود، اضافه کرد: سع ما این است که در همه مبادی ورودی و خروج کریدورها، سهم

جابهجای بار با استفاده از ریل افزایش پیدا کند و در شرایط که کشور با تحریمهای اقتصادی روبهرو است بتوانیم از این ظرفیت

بهترین استفاده را ببریم.

مدیرعامل راهآهن یادآور شد: توسعه ریل بهمنظور افزایش جابهجای بار با ناوگان ریل، ویژه ی بندر نیست و این برنامهای است که

برای تمام بندرهای کشور مدنظر قرار گرفته است.

اولویت با چابهار است

ی از فعالان حملونقل دریای کشورمان معتقد است در زمینه اتصال بندرها به شبه ریل، هنوز با نقطه ایدهآل فاصله داریم و بندر

چابهار در زمینه جبران این عقبماندگ، اولویت دارد.

مسعود پلمه در گفتوگو با صمت ر با بیان اینه درحالحاضر در جنوب کشور، فقط بندرهای خرمشهر، بوشهر (امام خمین) و

بندرعباس (شهید رجای) به شبه ریل متصل هستند، افزود: بندرهای امام و خرمشهر از پیش از انقلاب دسترس ریل داشتند. پس از

انقلاب نیز وقت بندر شهیدرجای در بندرعباس راهاندازی شد، ریل به آنجا هدایت و پشتیبان شبه ریل از این بندر برقرار شد. دبیر

انجمن کشتیران و خدمات وابسته یادآور شد: البته هنوز به نقطه ایدهآل در زمینه اتصال بندرها به شبه ریل نرسیدهایم و با این هدف

که ریل بتواند سهم قابلتوجه از تبادل و حملونقل کالا را به خود اختصاص دهد، فاصله بسیار زیادی داریم.

پلمه با تاکید بر اینه حملونقل ریل ی از بهصرفهترین وبهینهترین شیوههای حملونقل برای همه بندرهای کشور است، افزود:

درحالحاضر مهمترین بندری که باید هرچه زودتر به شبه ریل کشور بپیوندد، بندر شهید بهشت در چابهار است.

این کارشناس حملونقل دریای با بیان اینه چابهار منطقهای فوقاستراتژی برای کشور در همه شیوههای حملونقل بهشمار مرود،

ادامه داد: بهویژه تحریم، نقش برجسته بندر شهید بهشت را نمایانتر مکند. پلمه توضی داد: بهدلایل گوناگون حملونقل جادهای ما،

نرخ تمامشده بسیار بالای دارد. این باعث مشود نرخ حمل کالا از هزینه تولید آن بیشتر شود و کالا گرانتر بهدست مصرفکننده

برسد. عضو هیات مدیره فدراسیون حملونقل و لجستی ایران با بیان اینه حملونقل ریل شرایط بسیار مطلوبتری برای صاحبان



کالا رقم مزند، ادامه داد: این شیوه حملونقل مزیتهای بشماری نسبت به حملونقل جادهای دارد؛ بهعنوان مثال استفاده بیشتر از

این شبه موجب کاهش حوادث جادهای و آلودگهای زیستمحیط مشود.

او در بیان علت اهمیت داشتن اتصال زودتر بندر چابهار به شبه ریل کشور گفت: مشلات تحریم که احتمال دارد هر روز توسعه

پیدا کند و تبدیل به مخاطره و گلوگاه برای حملونقل دریای ما شود، در چابهار بسیار کمرنتر است. اگر اتصال ریل را هرچه

زودتر به چابهار برقرار کنیم، انیزه ارسال کالا به بندر شهید بهشت در صاحبان کالا و خطوط کشتیران ایجاد مشود.

این کارشناس حملونقل دریای با بیان اینه به دلایل گوناگون در ی غفلت مل، چابهار تا امروز از مزیت ریل محروم مانده، اضافه

کرد: هرچند دولت در دورههای گذشته سیاستهای در این زمینه داشته و راهآهن چابهار درحالحاضر در دست اجراست اما توجه که

باید و شاید برای رسیدن ریل به چابهار، وجود نداشته است.

ها بهدلیل غفلت از توسعه ریلکشت معطل

دبیر انجمن کشتیران و خدمات وابسته اظهار کرد: اگر چابهار درحالحاضر به شبه ریل متصل بود، امروز همه اسلههای بندر امام

خمین پر نبود و در لنرگاه ۲۸ کشت در انتظار پهلوگیری نبودند و برخ از این کشتها متوانستند به چابهار بروند. این کارشناس

حملونقل دریای ادامه داد: بهدلیل اینه درحالحاضر بندر امام خمین مزیت ریل و زیرساختهای لازم برای تخلیه و بارگیری را

دارد، مقصد کشتها بهویژه کشتهای فلهبر و باری شده اما اگر بتوانیم زیرساختهای مناسب لجستی از جمله راهآهن را در بندر

چابهار فراهم کنیم، متوانستیم دستکم کالاهای را که قرار است در شرق، جنوب شرق و شمال شرق کشور توزی شود، در این بندر

تخلیه کنیم. این بهمعن کاهش مسافت دریای و زمین حمل و در نهایت، کاهش نرخ تمامشده کالاست.

رف موان توسعه ریل با حمایت مجلس

رئیس کارگروه بنادر و صنای دریای کمیسیون عمران مجلس مگوید اگر دولت موان توسعه ریل بندرها را به مجلس معرف کند،

مجلس گامهای لازم را برای برطرف کردن این موان برخواهد داشت.

حسین هاشم تختنژاد در پاس به صمت با تاکید بر لزوم توسعه شبه ریل در بندرها با هدف کاهش هزینههای ترانزیت کالا گفت:

کمهزینه و ایمنتر بودن حملونقل ریل نسبت به حملونقل جادهای موجب شده صاحبان کالا تمایل بیشتری برای استفاده از این شیوه

حملونقل داشته باشند.

دسترس ،ه ریلبندرهای شمال به شب و خرمشهر و حت او اضافه کرد: با اتصال بندرهای مهم کشور مانند بندر چابهار، شهید رجای

بندرها به مسیر ترانزیت ریل تا کشورهای همسایه و اروپا سادهتر و کمهزینهتر مشود اما درحالحاضر بهدلیل متصل نبودن برخ بندرها

از جمله چابهار به راهآهن، ترانزیت بار در مسیرهای خارج، هزینهبر و با برخ مشلات در تخلیه و بارگیری همراه است.

نماینده مردم بندرعباس، حاجآباد، قشم، ابوموس و خمیر در مجلس شورای اسلام با بیان اینه تجربه کشورهای پیشرفته نشان

مدهد اتصال بندرها به شبه ریل، نقش مهم در افزایش ارزآوری آنها داشته، افزود: مجلس شورای اسلام در برنامه ششم توسعه،

بر تمیل شبه ریل و توسعه ریل شهرهای بندری با استفاده از مناب صندوق توسعه مل تاکید کرده است.

او با تاکید بر اینه باتوجه به اهمیت اتصال شبه ریل به بندرها، کمیسیون عمران همچنان پییر اجرای برنامههای دولت در این

زمینه است، اضافه کرد: دولت باید موان موجود در مسیر اتصال بندرها به شبه ریل را شناسای کند و به مجلس در این زمینه گزارش

دهد تا بتوانیم برای برطرف کردن آنها و سرعتده به توسعه ریل این مناطق اقدام و از دولت در این زمینه حمایت کنیم.

اکرم امین


